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Vista general d’Ordino

AGRICULTURA
Un grup de ramaders 

pirinencs viatgen a França 
per estudiar cap a on hauria 

d’anar el relleu agrari

ARA FA CENT ANYS...
una nevada a les portes de 

l’estiu al poble d’Ordino

JOVES DEL PIRINEU
Gemma Pla: “Em vaig 

enamorar bojament del 
futbol veient jugar el 

Ronaldinho”
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Tres pirinencs, finalistes de 
l’Audi Creativity Challenge





A l’escola ens ensenyen que la velocitat de la llum 
és una constant universal i que és de poc menys 
de 300.000 km/s. Però aquesta afirmació, 

aparentment tan senzilla, conté tot un món misteriós i 
estrany que l’Albert Einstein ens va descobrir gràcies a la 
seva Teoria de la Relativitat.

En primer lloc, val a dir, en contra de la creença 
popular, que Einstein no va dir que tot fos relatiu. El que 
va afirmar és que la velocitat de la llum és una constant 
universal, es mirés des d’on es mirés, tant si es feia des 
d’un sistema en moviment com des d’un aturat. D’aquí 
venia la relativitat.

Aparentment, no té res d’estrany dir que la velocitat 
de la llum és la mateixa des de qualsevol sistema de 
referència, però si comencem a aplicar la física i les 
matemàtiques, ràpidament apareixen coses estranyes. Les 
velocitats deixen de poder-se sumar o restar de la manera 
habitual i quan observem el món a prop de la velocitat de 
la llum passen coses rares.

Coses com que els objectes es fan cada cop més massius 
i s’escurcen en la direcció en què avancen a gran velocitat. 
A sobre, el temps local d’aquests objectes s’alenteix. En fi, 
un munt de fenòmens que ara no analitzarem amb detall, 
però que trenquen el nostre sentit comú, habituat a veure-
se-les amb velocitats molt inferiors a les de la llum i, per 
tant, lluny d’aquestes coses tan estranyes, aparentment.

Dic aparentment, perquè tot quadra matemàticament, 
però el nostre sentit comú està habituat a velocitats 
relativament petites.

La velocitat de la llum, a més, és una constant universal. 
Pel que sabem, no només és la mateixa a qualsevol punt 
de l’univers, sinó que sempre ha estat la mateixa, des del 
Big Bang fins a la fi dels temps, sigui això quan sigui.

I per què la velocitat de la llum val el que val i és una 
constant? Doncs no ho sabem del cert. Només tenim 
teories i de vegades, ni tan sols això. L’Univers continua 
essent misteriós fins i tot per les coses aparentment més 
simples, com ho és la llum.

El Cassià era un nen que pel seu aspecte se’l podia qualificar 
de malaltís. Menut, més aviat grassonet, i amb una pell 
blanca tirant a blavosa. Sempre estava sol i era extrema-

dament reservat. Es movia amb lentitud i semblava que a cada 
pas havia de rumiar com faria el següent. Però, si li creuaves la 
mirada, la percepció era tota una altra. Tenia uns ulls expres-
sius, de color gris, que prometien un gran misteri. 

I amb aquests ulls, cada dia, en llevar-se, es plantava davant 
la finestra de la seva habitació i mirava el mateix panorama: una 
composició de turons avellutats de pins i roures, que se succeïen 
cada cop més alts, com en una il·lustració infantil, i al darrere, 
sempre, la serra del Cadí. El Cassià sempre deia que per anar bé, 
necessitava veure’l. 

Aquell dia, va aixecar-se força abans de l’hora, empès per un 
neguit instintiu. Va esperar que la llum aclarís el paisatge. El cel 
estava ennuvolat i darrere dels turons només hi havia una boira 
blanca i espessa que impedia veure el Cadí.

Durant el matí el dia va aclarir-se força, però el Cadí con-
tinuava ocult. Tot trasbalsat, va comunicar-ho als companys a 
l’hora del pati: “Nois, el Cadí no hi és!”. Tots van mirar cap a la 
serralada i van apujar les espatlles, indiferents. Un d’espavilat va 
dir: “Que tu no el vegis, no vol dir que no hi sigui. Quan escampi 
la boira, l’hi tornaràs a veure”. Aquella seguretat el va sobtar. 
Com podia estar-ne tan segur? Els altres van somriure i tots van 
girar cua i van continuar jugant. 

Es va passar les hores de classe capficat i amb aquell neguit, 
com si intuís alguna desgràcia. Així que tenia ocasió, buscava 
una finestra i fitava en direcció a la muntanya. Va arribar el ves-
pre i aquella tofa blanca seguia allí, arraulida sobre els turons. El 
Cassià no va berenar, no va sopar ni va dir mu en tota la jorna-
da. Els seus ulls gris pedra eren ara un pou sec.  

L’endemà, a l’alba, quan la llum tombava de color, va co-
mençar a girar-se una mica de vent de xaloc que va dissoldre el 
maleït núvol. Tothom va poder veure com darrere dels turons 
avellutats, allí on s’haurien de veure els plecs calcaris de la ser-
ralada, lluïa un cel blau impecable. El Cadí havia desaparegut. 

Tothom ho va poder veure, però no el Cassià, que no es va 
llevar. Ni va obrir els ulls. Per a què?

La velocitat de la llum
///////////////////////////////////////////////////////////////////////
ENRIC QUÍLEZ · President del Grup de Recerca de Cerdanya

Nois, el Cadí no hi és!
///////////////////////////////////////////////////////////////////////
TITUS LLANGORT · Guionista 

OPINIÓ

“En una altra vida”
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Centre de Salut mental al Seminari
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
JOAN BARRERA ARANDA · Alcalde de la Seu d’Urgell

L’Organització Mundial de la Sa-
lut (OMS) defineix la salut com 
un estat complet de benestar fí-

sic, emocional i social.
La salut mental es pot veure alte-

rada per diferents causes. Quan això 
succeeix, pot influir en les emocions, 
pensaments i comportament de for-
ma significativa, i pot afectar irreme-
iablement tots els àmbits de la vida: 

familiar, social i laboral.
Els trastorns mentals poden ser provocats per cau-

ses endògenes, és a dir, per les característiques biològi-
ques de cadascú, o per causes exògenes o fets i successos 
externs que influencien la nostra història de vida.

Hem de concloure que la salut en tots els seus àm-
bits és un fil molt prim que es pot trencar en qualsevol 
moment, també en l’àmbit mental.

Fa uns anys l’arquebisbe Mn. Joan Enric Vives 

ens feia saber als diferents representants de la ciu-

tat la voluntat del Bisbat de promoure un Centre 

de Salut Mental al Seminari, al servei del Pirineu i 
del Principat d’Andorra. Vam donar suport de seguida 
a aquesta iniciativa. La salut mental ha estat i és la gran 
oblidada del sistema general de salut. Una societat mo-
derna i avançada es mesura sobretot per la manera com 
tracta als sectors més vulnerables.

La Seu, amb vocació de ser un gran Centre de Ser-
veis del Pirineu, iniciatives com aquesta ajuden a re-
forçar i consolidar aquest model. I no només això, tant 
o més important, els ciutadans de La Seu i del Pirineu 
podrem disposar d’un servei essencial per a la nostra 
gent. Penso en les famílies que es troben amb aquest 
problema i que molts cops no obtenen la resposta ade-
quada de l’administració.

Avui i especialment després de la pandèmia, la salut 
mental ha guanyat protagonisme en els mitjans de co-
municació. Els joves (18-34 anys) són el col·lectiu que 
més visites fan als centres de salut mental segons da-
des  de la Generalitat. Desitjo com a alcalde i servidor 
públic, que aquesta vegada Sí, la salut mental tingui la 
prioritat que requereix en les polítiques pressupostàries 
del nostre Govern. 

Després d’uns anys en què els responsables del Bis-
bat han preparat els projectes, tant el constructiu i de 
reforma de l’actual edifici del seminari, com l’assisten-
cial. Després de trobar les complicitats amb el Departa-
ment de Salut per assegurar una part del finançament. 
L’Ajuntament, el passat dilluns 29 d’abril, acordava 
concedir la llicència d’obres per iniciar aquest gran pro-
jecte per a la nostra ciutat. L’Ajuntament des d’un ampli 
consens ha fet sempre el que calia, acompanyar el pro-
jecte per arribar a bon port.

Com a alcalde he de dir que m’omple de satisfacció 
poder contribuir a fer realitat la iniciativa del Bisbat 
d’Urgell. La Seu, el Pirineu i Andorra hem de mos-

trar el nostre agraïment per aquesta iniciativa, 

per l’aposta a favor de la salut mental i per fer una in-
versió molt important en un edifici històric de la nostra 
ciutat que avui una part important es troba en desús, 
donant-hi una nova vida, d’acolliment i atenció a les 
persones.

Aquest projecte és també un exemple de col-
laboració entre la Seu, el Pirineu i el Principat d’An-
dorra, un camí a aprofundir en altres iniciatives per al 
benefici d’ambdues comunitats.  

El centre una vegada finalitzat suposarà una inver-
sió de més de 10 milions d’euros, amb la creació de prop 
d’un centenar de llocs de treball, personal assistencial, 
psiquiatres, psicòlegs, infermeres, auxiliars, personal de 
serveis, cuina, neteja, etc. Comptarà amb PB + 4 plantes 
i soterrani. Hi haurà una capacitat per a 97 llits, 12 llits 
per a infantil i juvenil a la planta primera, i 85 llits més 
per a adults, repartits entre les plantes segona, tercera 
i quarta. Està previst també un espai Àgora obert a la 
comunitat. 

El Bisbat ha arribat a un acord amb la Fundació Be-
nito Menni, per a la gestió del centre i l’atenció especi-
alitzada als malalts. La Fundació Benito Menni té una 
experiència contrastada des de fa molts anys. A Cata-
lunya gestiona entre altres, els hospitals psiquiàtrics de 
Sant Boi de Llobregat i de Martorell. Una garantia pel 
seu bon funcionament.  

L’Ajuntament de la Seu en aquests moments treballa 
en tres grans projectes que complementarien el projec-
te del Bisbat que avui motiva aquest article,  i que van 
en la mateixa direcció de potenciar la Seu com a centre 
de serveis. El Nou Hospital que la ciutat es mereix, una 
Residència per a la gent gran moderna i  adequada als 
nous temps i la construcció de l’edifici de l’INEF per 
donar cabuda a 400 estudiants universitaris en la disci-
plina esportiva.   

Per molts anys la Seu, ciutat mil·lenària, pugui con-
tinuar acollint iniciatives que la facin més singular i 
aportin més riquesa i benestar per a la seva gent.

El Seminari Diocesà de la Seu d’Urgell acollirà el Centre de Salut Mental de l’Alt 

Pirineu / Feliu Sirvent
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Dos Peramola a Elna
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
JOSEP ESPUNYES · Escriptor

D’ençà d’uns anys, a Catalunya 
es parla força d’Elna, una ciu-
tat del Rosselló molt lligada a la 

nostra història. I se’n parla, més que 
res, per dos fets. En primer lloc per la 
Maternitat, la Maternitat d’Elna. Una 
institució que es va dedicar a ajudar 
dones exiliades de l’Espanya i la Cata-
lunya republicanes, sobretot si havien 
d’anar de part, i que els historiadors 

recorden de tant en tant als seus treballs per tot el que 
aquella Maternitat va significar humanament i va dur a 
terme per filantropia. Fundada per la suïssa Elisabeth 
Eidenberg l’any 1939, en el decurs de cinc anys —va tan-
car l’any 1944, obligada per l’expansió nazi— hi van néi-
xer 597 criatures, totes de dones que les passaven més 
que negres en camps de refugiades propers, com ara Ar-
gelers, el Voló, Barcarès o Sant Cebrià de Rosselló. 

El segon fet que es parli d’Elna són les reunions 
que darrerament hi ha dut a terme el president Carles 
Puigdemont amb la plana major de Junts per Catalunya, 
el seu partit. Una ciutat, gosem pensar, que Junts no va 
triar perquè sí, sinó per tot el significat que té en la his-
tòria de Catalunya, com hem dit suara. 

De fet, Elna històricament és una ciutat catalana i, 
temps enrere, amb voluntat inqüestionable de ser ca-
talana. Al segle xv, quan Lluís XI de França annexa el 
Rosselló, Elna s’aixeca contra l’exèrcit francès i el seu 
defensor, Bernat d’Oms i de Santapau, és fet presoner i 
decapitat al castell de Perpinyà. Anys més tard, arran del 
Tractat dels Pirineus (1659), Elna veurà com s’ender-
roquen les seves muralles i com comença el seu declivi 
social, tot i ser seu episcopal des del segle vi fins a la 
primeria del xvii, temps en què el bisbat és traslladat 
a Perpinyà. De tota manera, el nom oficial del biabat 
encara és «bisbat d’Elna i de Perpinyà».

Allò que ja no és tan conegut de la història d’Elna, 
és que a la primeria del segle xiv s’hi van establir dos 
membres de la família dels Peramola, barons de Pera-
mola: els germans Galceran i Arnau de Peramola, tots 
dos sacerdots. El primer, Galceran, hi va crear la festa 
de Sant Antoni Abat —o del Porquet, o dels Rucs—, que 
amb tanta força havia celebrat la nostra pagesia en el 
passat, i el segon, Arnau, va ser el director de cant del 
cor de la catedral, és a dir, el cabiscol o capiscol. En mo-
rir —Galceran l’any 1314 i Arnau l’any 1316— van ser 
enterrats al bell claustre de la catedral, dedicada a santa 
Eulàlia i santa Júlia, una mostra esplèndida de l’art ro-
mànic del Rosselló. 

Si més no, així ho va deixar escrit l’historiador Pi-
erre Puiggarí a l’obra Notice sur la ville d’Elne, impresa 
l’any 1836, per Jean Baptiste Alzine, a Perpinyà.

OPINIÓ

Escut dels Peramola, a l’arc d’entrada de la capella de Sant Joan Baptista, a l’església 

parroquial de Sant Miquel Arcàngel de Peramola. (Foto: Jordi Camardons.)
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“Tor no és un parc temàtic i els veïns del poble no treba-
llen en un circ”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ ·  Tor

Des de fa unes setmanes, Tor ha tornat a estar en 
boca de tothom. La sèrie de TV3 de Carles Por-

ta  ha reobert l’interès per la història d’aquest 
poblet del Pallars Sobirà de només tretze cases on va 
haver-hi tres morts pel conflicte entre els veïns que es 
disputaven la propietat de la muntanya. 

La popular sèrie fa que, cada cap de setmana, siguin 
molts els visitants que es desplacen a Tor de manera que 
s’hi poden veure un gran nombre de vehicles tot terreny 
i motos. Els veïns del poble demanen respecte.

El mateix Carles Porta havia publicat a les seves xar-
xes socials un vídeo on apareix un dels nebots de  Jo-

sep Montané Baró,  de  casa Sansa, on  demana als  vi-
sitants  “respecte per un entorn natural paradisí-

ac”. Josep Maria Aixàs Montané, nebot de Sansa, ha 
aventurat que molt probablement aquest estiu seran 
moltes les persones que acudiran a Tor enduts pel mor-
bo o la curiositat. “Tor no és un parc temàtic i els veïns del 

poble no treballen en un circ”, ha proclamat categòric. Ai-
xàs ha afegit que “volem evitar que hi hagi manca de respecte, 

tant a l’entorn natural com als habitants del poble”. No ha 
calgut esperar a l’estiu.

El director del Parc Natural de l’Alt Pirineu,  Marc 

Garriga, també ha volgut sortir al pas d’aquesta falera 
per visitar el petit poble del Pallars Sobirà i ha afirmat, 
a través de les xarxes socials, que “de la Muntanya de Tor 

el més espectacular és el seu paisatge, cert, i molts mes valors 

naturals i culturals. Per això forma part del Parc Natural de 

l’Alt Pirineu i de la Xarxa Natura 2000, una garantia de con-

servació per a les generacions actuals i futures”.

Foto: @324cat
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A 

les quatre de la tarda del di-

jous, dia 12 de juny de l’any 

1924, els carrers de la capital 

del Regne d’Itàlia es veien sacsejats 

per les «edicions extraordinàries d’al-

guns diaris», confirmant la notícia 

del segrest amb violència de Giaco-

mo Matteotti, qui havia denunciat 

públicament la deriva autoritària 

del país feia tan sols unes setmanes. 
La desaparició, i assassinat, del jove diputat socialista en 
mans de les esquadres feixistes marcaria un punt de no re-
torn en el camí cap a la imposició del règim feixista de Be-
nito Mussolini sota el paraigües de la monarquia italiana.

Lluny dels carrers empedrats de Roma, a la ciu-

tat de Barcelona, els reis d’Itàlia inauguraven tot just 

una hora després la «sección de pintura románica» del 

Museu del Parc de la Ciutadella. Els reis i el príncep 
«en entrar a les sales esmentades van restar admirats davant 

els retaules i frontals i majestat romànics i molt més davant les 

pintures murals i les fotografies de les esglésies romàniques de 

les quals procedeixen», la majoria d’elles del Pirineu.
Aquell vespre, mentre la mirada inquieta del rei 

Víctor Manuel III es perdia contemplant el conjunt 

mural arrencat de l’absis de Sant Miquel d’Engolas-

ters, una pluja fina queia sobre les Valls d’Andorra. 
Les últimes llums del dia il·luminaven Ordino, enmig 
d’un «sonriente valle de verdes praderas», no gaire lluny de 
«les restes de dues fargues, la de can Rossell i la d’Areny, els 

martinets de les quals qui sap quan tornaran a fer ressonar 

llurs cops metàl·lics per aquelles tranquil·les afraus». Les pe-
ces de metall produïdes en aquestes contrades eren en-
cara ben visibles «en les grans balconades, reixes, portes i un 

sens fi de creus, escampades per camins i places» dels pobles 
de les altes valls pirinenques.

La parròquia d’Ordino reunia, fa un segle, uns 

800 habitants i estava conformada pels «pobles de 

Segudet (sis cases assegudes en la muntanya però en el ves-

sant de Canillo) i Sornàs, Ansalonga, La Cortinada, Arans, 

Llorts, Mas Vilaró, Salines, El Serrat i el Puntal, pobles tots 

fronterers». La parròquia estava dividida en cinc Quarts 
(Ordino, Sornàs, Ansalonga, La Cortinada i Llorts) re-
unint, l’any 1900, unes 108 cases obertes als efectes del 
pagament anual de la quèstia, 38 d’elles en el Quart d’Or-
dino. L’any 1924 corresponia pagar al conjunt de la 

parròquia d’Ordino un total de 185,15 pessetes de 

quèstia, en concepte de 1023 averies i 536 metedors, 
producte del complex sistema de recompte realitzat a 
partir de la suma dels caps de bestiar, menut i gros, i de 
persones adultes, que havien fet la Primera Comunió. 
El conjunt de la quèstia de les Valls d’Andorra pertoca-
va, aquell any, entregar-lo al senyor Bisbe d’Urgell, per 
aquest motiu, el dia 14 d’abril de 1924, s’havia fet «comis-

sió als Consellers majors de Canillo y Encamp pera que junt 

ab el Sr. Sindich [Pere Font, veí d’Encamp] portin l’import».

Des d’un punt de vista polític, l’any 1924, exer-
cia com a Cònsol Major, «Joaquim Montané (a) Pobladó»; 
Cònsol Menor, «Manuel Babot (a) Pardigall»; Consellers, 
«Josep Bordoll (a) Binturetes; Pere Adellach (a) Mitxeu» i 
«Joaquim Font (a) Quim de Galotxa» com a capità, essent 
rebedors de comptes, «Lluís Molné (a) Picamal» i «Pere 

Naudi (a) Gran». El febrer d’aquell any, el Comú havia 
contractat a «Pere Riba com a secretari per dos anys». En el 
Consell General de les Valls d’Andorra d’aleshores, re-
presentaven a la parròquia d’Ordino, com a consellers, 
«Pere Armengol y Guillem Adellach» i «Agustí Coma y Anton 

Riba», escollits en les eleccions de 1921 i 1923, respecti-
vament. 

El poble d’Ordino, capital parroquial, era un 

autèntic centre religiós, polític, administratiu i de 

serveis respecte als pobles i llogarets espargits al 

llarg del Valira del Nord, ubicat en una cruïlla de ca-
mins, sota la mirada del pic del Casamanya, autèntic sím-
bol d’identitat dels seus habitants, honestos i ferms com 
el ferro de les entranyes de les seves muntanyes. Els seus 
veïns vivien de l’agricultura, i sobretot de la ramaderia, 
autèntic motor econòmic de la regió, estant molt ben as-
sortits del més indispensable a través de dues botigues 
de comestibles (Buenaventura Coma i Joaquín Coma), 
disposant de connexió telefònica i d’energia elèctrica.

Els tortuosos carrers d’Ordino havien tingut 

l’honor d’acollir al llarg de la seva llarga història 

grans famílies de patricis andorrans. Les parets de 
casa Areny–Plandolit i de casa Rossell, entre moltes d’al-
tres, eren bressol de «personas respectables é ilustradas ab 

las cuals se pot conversar sobre art y literatura». L’any 1892, 
a casa Rossell d’Ordino, l’escriptor tarragoní Josep Ala-

dern havia tingut el gust de conversar amb «l’actual hereu 

d’aquesta casa, don Joseph de Riba, doctor en Dret, [...] perso-

na ilustradíssima y probablement la que coneix mes lo present 

y passat de son pays», i de fullejar entre les seves parets 
l’original del Manual Digest compilat, a mitjans del segle 
XVIII, pel cèlebre Antoni Fiter Rossell, fill de Joan Fiter, 
cabaler de casa Fiter del llogaret d’Ares, de la parròquia 
del Vilar, a la vall de Cabó.

A principis de juny del 1924, més de tres dècades 

després del pas d’Aladern pel poble d’Ordino, Josep 

de Riba i Camarlot, casat, de 73 anys d’edat, afincat 

a la Seu d’Urgell, rebia la trista comunicació, per part 
del batlle francès, de la troballa del cadàver «d’un home 

trovat al port Dret, mort ab motiu del mal temps». L’ales-
hores veguer espiscopal de la Mitra d’Urgell a les Valls 

Ara fa cent anys, una nevada a les portes de l’estiu al poble 
d’Ordino (Juny, 1924)
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
DANIEL FITÉ ERILL · Historiador. Graduat en Història (UB) i estudiant del Grau en Dret (UOC)

La parròquia d’Ordino reunia, fa un segle, 
uns 800 habitants i estava conformada pels 
pobles de Segudet i Sornàs, Ansalonga, La 
Cortinada, Arans, Llorts, Mas Vilaró, Salines, 
El Serrat i el Puntal
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d’Andorra, una de les més altes magistratures andorra-
nes, acomplia amb dedicació completa l’exercici del seu 
càrrec, tot i el seu delicat estat de salut, des del casalici de 
la família Rossell a la capital de l’Urgellet. La casa dels 

Rossell d’Ordino es trobava situada just davant de 

la placeta de les Monges de l’Ensenyança, a la can-

tonada amb el carrer de la Creu, curiosament a po-

ques desenes de metres de l’altre casalici urgellenc 

dels Areny–Plandolit.

En les darreres setmanes de la primavera de 

1924, Josep de Riba continuava anotant amb una 

minuciositat i regularitat gairebé britàniques les 

seves despeses, inquietuds i projectes. El dia 14 de 
maig anotava com «con guía de esta fecha salen por mi cu-

enta á pastar en Andorra por 7 meses, 218 ovejas y ganado 

mayor de un año, y 116 corderos» així com el pagament 
«un día de Mayo de 1924, [...] á Pedro Naudí (a) Peret de 

Juanet de Sornás» de vint pessetes per comprar claus «para 

la obra del Prado del Castella: que Naudí ha de construir este 

año». L’escriptura fou una habilitat què va cultivar fins al 
darrer alè de la seva vida, de fet, una de les darreres ano-

tacions a la seva comptabilitat fou la compra d’un bastó al 
«Bazar de Juan Oromí» de la Seu d’Urgell mercès a la seva 
entregada esposa Maria Cassany.

Ara fa cent anys, el dimarts, dia 17 de juny de 

l’any 1924, a les portes de la festivitat de Corpus, la 

ploma de l’il·lustre patrici andorrà deixava defini-

tivament d’escriure. L’endemà, un històric temporal 
deixava cobert d’un mantell blanc «la parte norte de la Seo 

de Urgel», gràcies a una temperatura «más propia del mes 

de enero que de junio». El dia del seu enterrament, fines 
volves de neu queien sobre el poble d’Ordino què l’havia 
vist néixer a mitjans del segle XIX, desfent-se ràpida-
ment a les poques hores. La mort de Don Pepe, com era 
per molts conegut, no seria objecte de grans cròniques 
periodístiques ni de grans homenatges, però la seva vida 
i el seu record deixaria, a diferència de la neu d’aquell dia, 
una petjada inesborrable capaç de traspassar els segles. 
A les portes d’un estiu històric, les veus d’una generació 
s’apagaven lentament, el temps inexorable corria enda-
vant, i altres plomes prenien el relleu sota l’esguard pe-
renne de les nostres muntanyes... Continuarà!

Vista general del poble d’Ordino, coronat per l’església parroquial de Sant Corneli i Sant Cebrià, des d’un dels prats de la rodalia, en el primer quart del se-
gle XX. En un dels extrems del poble destaquen casa Rossell i casa Areny - Plandolit, bressol de dues de les nissagues més conegudes de les Valls d’Andorra. 
Targeta postal fotogràfica de La Maravilla. Autor: Francesc Portella Moles. Arxiu familiar de cal Serni de Cabó, TC_565/2024.
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Tres alumnes pirinencs finalistes de l’Audi Creativity Cha-
llenge per a projectes emprenedors ambientals i socials
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
FELIU SIRVENT / MARCEL·LÍ PASCUAL ·  La Seu d’Urgell

Ona Perarnau, Jana Pubill 
(que va substituir Laia Mercè 
en les últimes fases) i Roc Ca-

zorla són tres joves alumnes de l’ins-
titut La Valira de la Seu que han estat 
seleccionats com uns dels millors en-
tre més de 1.700 estudiants de tot el 
territori espanyol en la novena edició 
de l’Audi Creativity Challenge (una 
iniciativa d’Audi per donar veu a les 
iniciatives dels joves). Aquest concurs 
ha analitzat els millors projectes em-
prenedors a nivell ambiental i social, 
d’entre més de 580 propostes, perquè 
desenvolupin les seues idees a Sili-
con Valley (EUA). Els alumnes de la 
Seu, d’edats entre els 12 i els 15 anys, 
han creat Retravel  (un prototip de 
plataforma dissenyada per planificar 
i gestionar viatges a destinacions de 
naturalesa, inclusius i sostenibles) i 
han comptat amb la mentorització 
de Xavier Cazorla. L’Ona, la Jana i 
el Roc destaquen la seua voluntat que 
la plataforma tingués en compte no 
només els aspectes ambientals (re-
ducció de la petjada de carboni, resi-
dus o la millora dels espais naturals), 
sinó també els socials, “com plantejar 
una perspectiva universal i inclusi-
va, amb respecte a la comunitat i la 
cultura locals dels llocs a visitar i in-
cloure recomanacions per prioritzar 
el consum de proximitat”.

La plataforma utilitza tecnologies 

avançades com la intel·ligència artifi-
cial, el metavers i dispositius de rea-
litat mixta (virtual i augmentada) per 
oferir “una experiència regenerativa 
genuïnament phygital [presencial i 
digital]”, apunta Cazorla. 

Suport al projecte

Els alumnes necessiten suport per 
desenvolupar el projecte: “Si no te-
nim els suports populars suficients, 
les opcions d’anar a Silicon Valley 
són poques”, asseguren. 

L’enllaç per ajudar que els tres jo-
ves aconsegueixin els seus somnis és 

a través de https://audicrea.com/

voting. 
L’equip també ha llançat la cam-

panya Viatges en positiu? a través 
de les xarxes socials. Allà la ciutada-
nia pot fer propostes per viatjar de 
forma més inclusiva i sostenible.

La final per definir el projecte 
guanyador se celebrarà el 15 de juny 
a Madrid. La millor idea serà impul-
sada i mentoritzada en un procés 
d’acceleració emprenedora de la mà 
de l’Imagine Creativity Center, un 
centre d’innovació ubicat a Califòr-
nia. 

Jana Pubill, Roc Cazorla i Ona Perarnau, amb Xavier Cazorla / Foto: XC.
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13a edició del Festival de Música Antiga dels Pirineus
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · La Seu d’Urgell

Ja es poden comprar les entrades i consultar la pro-
gramació completa de la nova edició del Festival de 
Música Antiga dels Pirineus a través de la seva pàgina 

web. Se celebrarà del 5 de juliol al 25 d’agost i comptarà 
amb 54 concerts de 24 grups diferents.

Es podrà gaudir en els 40 municipis FeMAP, repar-
tits entre els Pirineus de Catalunya, Andorra i Catalunya 
Nord. Enguany s’han incorporat 4 poblacions: Campde-
vànol, Planoles, Peramola i el Pont de Suert.

Inaugurarà l’edició Arianna Savall (Hirundo Maris) 
i Noctes Cor de Cambra amb “El Cant de la Sibil·la i la Ba-
lada del Somni. Cants místics entre el visible i l’invisible”, 
a la Catedral de La Seu d’Urgell. Es tracta d’un programa 
centrat en dues peces misterioses que provenen de l’edat 
mitjana, però que han estat cantades i han perdurat al llarg 
dels segles gràcies a la seva bellesa i màgia.

El FeMAP va més enllà de la música. Continua apostant 
pels Concerts amb Gust i les activitats complementàries 
que fan de l’experiència FeMAP una proposta transversal 
per un desenvolupament integral del territori. Ambdues 
iniciatives estan incloses en la compra de l’entrada.

Aquest any hi haurà 4 degustacions de productes de 
km 0, després d’actuacions als municipis de Llívia, Sort, 
Tremp i la Seu d’Urgell. A més, hi haurà una cinquan-
tena d’activitats complementàries que es realitzaran prè-
viament als concerts, com ara visites a esglésies, museus 
locals, passejades naturalistes o altres rutes turístiques pels 
municipis.

Altrament, el FeMAP social, el programa social del 
Festival que apropa la música a les persones més vulne-
rables o amb dificultats per accedir a la cultura, oferirà 
aquest estiu 22 concerts adaptats a les necessitats dels tres 
col·lectius en els que actua: el de la gent gran, el de la salut 
mental i el de la diversitat funcional.

Les entrades anticipades generals ja estan disponibles 
a 16€ (20€ a taquilla els dies dels concerts), les reduïdes 
a 13€ (16€ a taquilla) i les entrades infantils a 2€ (de 3 a 
14 anys). Els col·lectius que disposen de descompte i po-
den optar a la tarifa reduïda són diversos. Per exemple: els 
amics del FeMAP, famílies monoparentals o nombroses, 
joves entre 15 i 25 anys i persones majors de 65 anys (con-
sulteu el llistat sencer a www.femap.cat).T

Entre d’altres, també hi ha l’oportunitat de reservar 
l’entrada més l’allotjament a través dels Packs Turístics del 
FeMAP, que estan disponibles a partir de 50,80€ per una 
persona en una habitació doble. Una oferta que facilita 
l’organització i fa l’estada al Pirineu encara més completa. 
Hi ha 54 packs, un per cada concert, i d’altres d’especials 
que es poden personalitzar a mida, escollint el nombre de 
nits i concerts desitjats. 

Per a més informació: 
www.femap.cat

Enguany se celebraran 54 concerts de música antiga entre el 5 de juliol i el 25 d’agost, en 40 municipis 

pirinencs diferents interpretats per 24 grups musicals.
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La vall de la Vansa i Tuixent va celebrar del 24 al 26 de 
maig el seu homenatge a les trementinaires, les dones 
sàvies de la muntanya, en la 24a edició de la festa i fira 

dedicada a aquest ofici perdut. Amb un programa de més 
d’una trentena activitats, es van programar diversos itine-
raris botànics i visites guiades al Museu de les Trementinai-
res, ubicat a Tuixent. Van fer dos sessions i les dos van om-
plir les places disponibles amb bon públic, la majoria arribat 
de fora de la comarca de l’Alt Urgell, amb moltes ganes de 
conèixer la història de l’ofici, que van desenvolupar exclusi-
vament les dones d’aquesta vall, a la comarca de l’Alt Urgell, 
entre els segles XIX i XX. Exercit només per figures feme-
nines, tenia l’objectiu de complementar l’economia domès-
tica de la família i aportar efectiu en forma de diners en un 
context en el qual els intercanvis monetaris eren escassos. 
Aquest comerç va permetre a les famílies pagar deutes.

També es van preparar visites guiades i tallers, un dels 
quals d’elaboració de mató, a Josa de Cadí i de la mà de Judit 
Carreira, amb més d’una quinzena de participants que es 
van emportar el seu formatge fresc per a casa. 

El diumenge, el darrer dia, diverses desenes de parades 
d’artesans vinculats a les plantes medicinals i aromàtiques 
arribats des de diversos punts de la comarca es van citar a la 
fira, ubicada a la plaça Serra de Cadí de Tuixent. 

Tuixent rep homenatge a les trementinaires 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ ·  La vall de la Vansa i Tuixent

TRADICIONS
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Lina Sevillano, Premi 
Trementinaire d’Honor
/////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · La Vall de la vansa i Tuixent

Un dels actes centrals de la Festa 
de les Trementinaires de la vall 
de la Vansa i Tuixent va ser 

l’atorgament del Premi Trementinaire 
d’Honor, concedit en aquesta edició a 
Lina Sevillano, directora del Museu de 
les Trementinaires de Tuixent.

La guardonada ha estat la respon-
sable de la gestió i de l’atenció al públic 
del Museu de les Trementinaires des 
del mateix dia de la seva obertura, el 
mes de desembre de 1999, en un exer-
cici impecable de professionalitat que 
ha superat àmpliament la mera exe-
cució de les seves responsabilitats per 
esdevenir una de les millors portaveus 
del món de les trementinaires en l’ac-
tualitat.

El premi Trementinaire d’Honor, 
atorgat per una comissió que compta 
amb representació dels ajuntaments de 
Josa i Tuixent i de la Vansa i Fórnols, 
del Consell Comarcal de l’Alt Urgell i 
del col·lectiu d’artesans de la vall de la 
Vansa i Tuixent, reconeix des de l’any 
2007 aquelles persones o col·lectius 
que més treballen per al coneixement, 
el reconeixement i la promoció del 
món de les trementinaires. En aquest 
sentit, tots els membres de la comissió 
van ser unànimes en reconèixer els 
mèrits de la Lina Sevillano per esdeve-
nir la guardonada d’enguany. 

Altres premiats amb aquest guardó 
han estat Ernest Costa i Savoia, Car-
me Bosch, Emília Llorens, Càndida 
Majoral, el col·lectiu que impulsà l’ex-
posició prèvia a l’obertura del Museu, 
Jordi Pasques o Isidre Domenjó, entre 
altres.

El guardó consisteix en un poda-
llet, símbol de la feina que feien les tre-
mentinaires en la recol·lecció d’herbes 
i altres productes naturals per fer-ne 
remeis que anaven a vendre a peu per 
bona part de Catalunya.

www.martina-ferrer.com

Vols recuperar l’energia i trobar-te bé al 100%?
Em dic Martina Ferrer, sóc nutricionista i psiconeuroimmunòloga, i 
t’acompanyo per que siguis la líder de la teva salut. 
Juntes convertirem l’alimentació i els hàbits saludables en la teva 
millor eina terapèutica, sense exigències i al teu ritme. Amb un 
enfocament pràctic, adaptat al teu cas en particular.

Obre’t a descobrir el plaer de gaudir de la vida 
que et senta bé.
Em trobaràs al centre FITA de la Seu d’Urgell 
al C/ Bisbe Iglesias Navarri, 15, tots els dimecres.
Reserva la teva cita al 684 452 820
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El Pirineu és molt més que una destinació 
turística on anar a esquiar a l’hivern. Grà-
cies a la seva extensa xarxa de senders 

senyalitzats, la serralada és un entorn privilegiat 
per a la pràctica del senderisme. Amb l’objectiu 
de posar en valor aquest patrimoni i de deses-
tacionalitzar l’arribada de visitants més enllà de 
l’hivern i el mes d’agost, deu comarques de la 
marca turística Pirineus organitzen una dotzena 
de festivals de senderisme.

Els 12 esdeveniments s’emmarquen sota el 
paraigua conjunt dels Festivals de Senderisme 
dels Pirineus  (FSP), que enguany arriben a 
la seva 9a edició. Se celebren entre els mesos 
de maig i octubre (fent una pausa a l’agost) i 
consten de rutes guiades a peu aptes per a tota 
mena de públics, però sempre de la mà de guies 
interpretadors del territori. Són, per tant, una 
oportunitat excel·lent per descobrir la cara més 
real, autèntica i sovint desconeguda de diversos 
racons dels Pirineus.

 
Entre els mesos de maig i octubre

El tret de sortida de la 9a edició dels FSP serà 
del 17 al 19 de maig, amb Lo Festival de Sen-
derisme de la Conca Dellà. El cap de setmana 
següent tindran lloc el CAMIN_art i el Garrotxa 
Volcanic Walking (24-26 de maig). 

Al mes de juny se celebraran el  Cerdanya 
Happy Walking  (6-9 de juny) i el  Festival 
Camina Pirineus-Alt Urgell (14-16 de juny). Per 
acabar l’estiu, al juliol, tindran lloc el  Festival 
de Senderisme Vall Fosca-Pirineus  (4-7 de 
juliol) i el Festival Camina el Berguedà  (6 i 7 
de juliol). Després d’una pausa al mes d’agost, 
la temporada dels FSP de tardor arranca amb 
el Festival de Senderisme del Solsonès (14 i 
15 de setembre). També al setembre se celebrarà 
l’Alt Empordà Sea Walking (20-23 de setembre).

Finalment, al mes d’octubre tindran lloc el 
Ripollès  Discovery Walking  (4-6 d’octubre), 
el Vall de Boí Trek Festival  (11-13 d’octubre) i 
el Senderi-Festival de Senderisme de Sort, la 
Vall d’Àssua i el Batlliu (18-20 d’octubre).

L’Institut per al Desenvolupament i la Pro-
moció de l’Alt Pirineu i Aran (IDAPA), a través 

de la  Taula de Camins, és l’organisme públic 
que coordina i fa promoció conjunta dels festi-
vals pirinencs. L’IDAPA compta amb el suport de 
la Marca Pirineus, el Patronat de Turisme Ara 
Lleida, el  Patronat de Turisme Costa Brava 
Girona i la Diputació de Barcelona.

Festivals de Senderisme dels 
Pirineus, nou anys descobrint 
la muntanya a un altre ritme
La 9a edició Festivals de Senderisme dels Pirineus celebra 12 esdeveniments entre 
els mesos de maig i octubre
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Aquest estiu la cartellera dels cinemes d’ar-
reu de Catalunya comptarà amb una pel-
lícula que queda ben a prop: ‘Art d’alçada’. 

Dirigit per Sandra Rull, amb guió d’Anna Bone-
ta i idea original de Meritxell Nus, la producció 
és un viatge pel territori pirinenc on es descobrei-
xen paisatges i artistes que comparteixen esce-
nari. A través dels relats de 10 protagonistes, el 
documental enfila un recorregut pel Pirineu que 
fa palesa la riquesa paisatgística i artística dels 
seus racons.

Aquest documental produït per Benecé Pro-
duccions s’estrenarà el 5 de juny a Barcelona i 
a partir de llavors farà ruta per diverses sales de 
tot el territori català fins a finals de setembre. El 
músic i creador Arnau Obiols, l’artista i activista 
aranesa  Alidé Sans, l’escultor mineral  Ernest 
Altés, l’escriptor Pep Coll, l’artista Cerca Gela-
bert, el músic Eduard Gener, l’escultor Eudald 
Alabau, la il·lustradora i activista Vanesa Freixa i 
els litògrafs  Carles Monegal  i  Sara Cabo  són 
els personatges que el documental acompanya 
en el seu procés de creació i les reflexions entre 
art i natura per escenaris com Pessonada, Olp, 
All, Calvinyà, Farrera, Ripoll o Solsona.

No és d’estranyar que es tingui previst que 
el documental faci especial parada en aquelles 
localitats de l’Alt Pirineu i Aran que són escenari 
i inspiració pels protagonistes de la producció: 
per ara les dates confirmades són el 6 de juli-
ol a Tremp i el 20 i 21 de juliol a la Seu d’Ur-
gell.  També estan incloses a la ruta localitats 
com Esterri d’Àneu, Vielha, Sort o Bausen.

A finals del 2023 el documental va ser selec-
cionat per participar en la 14a edició del Festi-
val de l’Audiovisual Català Som Cinema  i va 
ser projectat l’octubre al Rectorat de la Univer-
sitat de Lleida com a peça que va obrir les pro-
jeccions de documentals de la cita. Al desembre, 
també va ser protagonista de la programació 
audiovisual de la 12a Biennal Internacional de 
Paisatge de Barcelona, sent l’únic llargmetrat-
ge paisatgístic participant.

El documental ha comptat amb el suport de 
l’Institut d’Estudis Ilerdencs, Institut per al Des-
envolupament i la Promoció de l’Alt Pirineu i 
Aran (IDAPA), la Diputació de Lleida i el Consell 
Comarcal del Solsonès.

‘Art d’alçada’, el documental sobre 
l’art del Pirineu dirigit per Sandra 
Rull, es projectarà durant l’estiu
El documental és un viatge pel territori pirinenc on 10 artistes comparteixen escenari
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Pilar Urbano: “La fermentació és més que una tècnica de 
conservació, és una mirada a la sobirania alimentària”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
FELIU SIRVENT · Prullans

Pilar Urbano  és cuinera, fermentista i guardiana de 
llavors. Viu a Bolvir i col·labora amb Cerdanya Ecoresort, 
de Prullans. El passat dia 15 de maig va impartir el ta-
ller “Fermentats i encurtits”, al restaurant La Canal de 
Bescaran, en el marc del cicle ‘Tastet d’Oficis’ que impul-
sa la Fundació Planes Corts, d’Estamariu.

La fermentació i la germinació han format part 

dels costums culinaris de totes les cultures des de 

l’antiguitat … Sí. Precisament, quan ensenyo a fermen-
tar, el que faig, no és únicament una tècnica de conserva-
ció, sinó que miro de donar-li el sentit de recuperació del 
llegat d’aquelles dones que traspassaven els seus coneixe-
ments a les filles i a les netes.

Els aliments fermentats han generat un creixent 

interès de la cuina occidental? Els ferments han exis-
tit sempre en totes les cultures gastronòmiques perquè 
també formaven part de la medicina de les cases, no no-
més en l’àmbit de l’alimentació. No és d’ara, abans del 
telèfon i les xarxes socials, els ferments ja eren presents 
a tot el món.

Iogurt, quefir, mató, salsa de soia fermentada, col, 

vi…,  són alguns dels productes fermentats que con-

sumim diàriament… La fermentació ens permet tenir 
un rebost de llarga durada que està viu. Quan fem confi-
tura o conserva, mantenim el sabor i algunes vitamines, 
però també matem els microorganismes perquè pasteu-
ritzem. Contràriament, amb la fermentació donem va-
lor i potenciem els microorganismes perquè fan que la 

nostra microbiòtica estigui contenta i passa com en els 
humans, que s’ajunten, s’estimen i es reprodueixen. Això 
fa que tinguem una flora microbiota intestinal saludable.

Quins són els beneficis dels fermentats? Una bona 
salut de la nostra flora intestinal juga un paper molt im-
portant en el nostre benestar físic i mental. La fermenta-
ció alimenta la microbiotica i ajuda a desinflamar el cos. 
Moltes de les malalties que tenim són a causa d’una in-
flamació en els budells degut a una alimentació prefabri-
cada que destrueix la microbiòtica i no podem assimilar 
els nutrients i provoca les inflamacions. Per una part va 
bé, perquè el nostre exèrcit de microorganismes intern 
pugui treballar i donar potencial a les qualitats nutritives 
d’aquell aliment. Per exemple, si fas un fermentat amb 
fruits vermells i són antioxidants, estàs donant un po-
tencial d’antioxidants al teu cos. Va molt bé incorporar 
els ferments perquè són una predigestió.

Encurtir, confitar, adobar… tot és el mateix?  No. 
Fermentar el que fa és potenciar les qualitats nutritives i 
medicinals dels aliments. Encortir els conserva. Són co-
ses diferents.

TASTET D’OFICIS

Foto: Feliu Sirvent

Una bona salut de la nostra flora intestinal 
juga un paper molt important en el 
nostre benestar físic i mental.  Fermentar 
el que fa és potenciar les qualitats 
nutritives i medicinals dels aliments.
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És possible fermentar pràcticament qualsevol ali-

ment? Es poden fermentar tots, únicament has de veure 
que sigui un aliment comestible. Sembla una obvietat, 

però no ho és; hi ha gent que a vegades se n’oblida. Hi 
ha una manera de fer fermentats que s’anomena fermen-
tació salvatge. Per exemple, al taller d’aquest dimecres a 
Bescaran, agafarem plantes medicinals o plantes silves-
tres i elaborarem una beguda probiòtica i el que la farà 
fermentar són els llevats de la mateixa planta. Per tant, 
aquesta planta es pot fermentar.

Quina diferència hi ha entre aliments probiòtics i 

fermentats? Els fermentats són un probiòtic. La dife-
rència entre un probiòtic i un prebiòtic és que el pre-
biòtic és la fibra, l’aliment que necessiten els microor-
ganismes, és a dir, els probiòtics. Quan una persona diu 

que li han recomanat menjar probiòtics, també haurà de 
menjar prebiòtics perquè són l’aliment del probiòtic.

La fermentació és més que una tècnica? La fermen-
tació és molt més que una tècnica de conservació, ens 
quedaríem molt curts creient només això. És una mira-
da cap a la sobirania alimentària i cap a la nostra sobi-
rania, és recuperar la intuïció. No necessitem preguntar 
contínuament si menjar això ens va bé o no, sinó que la 
fermentació ens connecta directament amb la natura i 
les estacions.

Així, entenc que l’alimentació té per tu un sentit 

molt més global? L’alimentació va més enllà del fet de 
menjar, d’omplir la panxa. El “método come tierra’ con-

templa tres grans pilars que per mi són vitals a l’hora de 
menjar: la consciència, la cuina i el baixar a l’hort. Quan 
es parla de consciència, em refereixo als valors que ens 
mouen en l’acte d’alimentar-nos i també el fet de pren-
dre consciència des d’altres àmbits, com són: on anem a 
comprar, com mengem, o quin espai de temps donem 
al fet de nodrir-nos. El segon pilar és entrar a la cuina i 
recuperar l’espai de fer-nos el menjar i estar en contacte 
amb els aliments. Finalment, el tercer pilar és el baixar a 
l’hort, que vol dir el contacte amb la natura i amb el cicle 
de les estacions.

SERVEI VERD TREMP, Pallars Jussá!
Per a tots els amants de les plantes i apassionats de la jardineria.
SERVEI VERD compta amb més de 25 anys d’experiència en el món de la jardineria, oferint la seva varietat de serveis 
per satisfer les necessitats de tots els seus clients, així com també la venda de flors, plantes  i arbres per a tots els 
gustos. A més trobarem planter per a l’hort.
¡No t’ho perdis! Alegra el teu jardí, gaudeix de la bellesa de les flors. 
Tracte personalitzat i assessorament professional.

La fermentació alimenta la microbiòtica i aju-
da a desinflamar el cos. Moltes de les malalti-
es que tenim són a causa d’una inflamació en 
els budells a causa d’una alimentació prefa-
bricada que destrueix la macrobiòtica 
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Jordi Casas: “Penso que hi ha una professió de fe en la 
música coral”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
JORDI PARDINILLA · Llívia

Un dels molts avantatges que té la meva professió, la de 
periodista, és que t’obre les portes de llars on creus que 
mai no hi entraràs. Gràcies a aquesta possibilitat, conei-
xes persones o situacions que t’enriqueixen personal-
ment. Aquest és el meu últim cas; m’han encarregat una 
entrevista a en Jordi Casas  i Bayer, tota una institució de 
la música coral. Dels diferents recursos que he utilitzat 
per informar-me abans de l’entrevista, tots coincidei-
xen en l’excel·lència del director. Qualificatius com ara, 
“el savi de la música coral a Catalunya”, “passió pel cant 
coral” o “referent del cant coral del país”, entre altres. 
Pel lector –ben segur molts ja coneixen el currículum del 
nostre entrevistat–, direm que en Jordi Casas i Bayer (Bar-
celona, 1948) és actualment el director del Cor Valldon-
zella  i, des del 2013, l’artista resident del Centre Cultural 
Miguel Delibes de Valladolid.

En Casas es formà musicalment a l’Escolania de Mont-
serrat i, posteriorment, a Barcelona, on va estudiar amb 
Àngel Soler, Jordi Albareda i Bach i Salvador Mas. Estudià 
també Dret i Filosofia. Amb disset anys, va crear el cor in-
fantil “El Virolet” als Lluïsos de Gràcia i el 1972 fundà la 
Coral Càrmina, un dels cors de més prestigi de Catalunya, 
que dirigí fins al 1988. Ha estat també director del Coro de 
RTVE entre 1986 i 1988 i entre 2011 i 2013.  Va ser també 
director musical i director artístic de l’Orfeó Català entre 
1988 i 1998, fundador el 1990 i director fins al 2011 del Cor 
de Cambra del Palau de la Música Catalana, i director del 
Coro de la Comunidad de Madrid entre el 2000 i el 2011, i 
del Coro del Teatro Real entre el 2004 i el 2008.

Al capdavant d’aquests conjunts ha dirigit i preparat 
més de tres mil concerts, i ha tingut oportunitat de col-

laborar amb els més destacats directors d’orquestra i de 
conrear tota mena de gèneres. Ha impartit cursos de di-
recció coral i ha participat, com a director, en els festivals 
més prestigiosos d’Europa i també a Israel, Mèxic, Cuba, 
Guatemala, Estats Units, Argentina, Brasil, Xina, Marroc 
i Japó. L’estiu del 1997 fou el director de l’European Youth 
Choir del festival Europa Cantat. És el principal director 
convidat del Cor de Cambra Femení Scherzo de Vila-seca. 

L’excusa d’aquest interviu és que us tindrem de con-

cert el 16 de juny, a Llívia, dirigint el Cor Valldonze-

lla, en aquest acte especial el dia de la Festa de Sant 

Guillem. Quina relació teniu o heu tingut amb Llívia 

i la Cerdanya?

A la Cerdanya he estat a diferents indrets, sí. Però a Llí-
via, concretament, recordo un parell de participaci-
ons en el Festival de Música de Cerdanya, quan hi ha-
via el senyor Vinyet. Vaig venir amb el Cor de Cambra 
del Palau de la Música Catalana. Vam venir dos anys: el 
2004 i el 2005. I recordo haver fet el  Romancero  Gita-
no amb guitarra (Mario Castelnuovo-Tedesco) i la Mis-
sa en Re Major Opus 86 per a orgue, d’Antonín Dvorák. 

Amb el seu currículum m’adono de la sort que tin-

drem de tenir-vos aquí i em preguntava si per a vos-

ENTREVISTA

Foto: Jordi Pardinilla

Jordi Cases actuarà a Llívia el dia16 de 
juny, dirigint el Cor Valldonzella, en un acte 
molt especial de la Festa de Sant Guillem
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tè, que ha voltat mig món, s’entoma igual un concert 

a Llívia com ho faria a Praga, per posar un exemple…

El més important, per a mi, és la fidelitat a la música. Jo 
els assajos me’ls prenc tan seriosament com els concerts. 
Penso que hi ha una professió de fe en la música coral. Així 
que, per a mi aquesta fidelitat a la música fa que m’hi impli-
qui igualment, allà on sigui.

I tant és que sigui uns goigs, que potser són d’una d’es-

tructura musical senzilla?

Exactament igual, és clar. Amb la mateixa seriositat. S’ha 
de cantar bé, sempre, en funció del que és cada cosa. 

Els qui han estat en assajos o concerts amb vostè des-

taquen, entre altres, la seva passió per explicar aspec-

tes que van molt més enllà de la part estrictament 

vocal o musical…

És que el meu concepte de la direcció vol dir fer par-
ticipar la gent de les emocions i així s’obté el millor 
resultat. Per mi la cultura es justifica pel fet que llis-
qui; jo, quan llegeixo un llibre molt interessant el que 
tinc és ganes de comentar-ho amb algú. Veure com a la 
gent els agrada allò que expliques i sentir que comu-
niques; això té un valor afegit molt important per a mi. 

Aquesta imatge és allunyada de la idea que tenim 

molts que el director mou una batuta…

Exacte. Jo entenc que la direcció no ha d’estar només limi-
tada a una gesticulació; no és només fer portar un compàs 
determinat. Amb les coses que expliques, les anècdotes i la 
teva actitud personal la gent ha de ser molt insensible per 
no emocionar-se, com tu, amb aquella música que t’ena-
mora. M’agrada, sí, m’agrada molt donar referents de la 
literatura, de l’art i de la pintura perquè la música no és 
un fet aïllat, sinó que forma part d’una cultura, d’una gran 
família i s’ha de conèixer. I, al capdavall, el fet de saber no 
deteriora la música; jo entenc que ajuda a fer-la millor. 

La música li arriba per referents a la seva família? Els 

pares? Familiars?

No. Els meus pares no eren músics. Un meu oncle, per 
part de mare, Marcel·lí Bayer i Gaspà fou un músic poli-
facètic, un violinista de primer nivell, que va tocar amb 
el mestre Eduard Toldrà, amb Pau Casals i Ros  Mar-
bà, entre altres. Havia estat el primer violí dels segons 
violins a l’Orquestra Ciutat de Barcelona. I per la part 
paterna, l’oncle Josep Maria  Casas  Homs, va ser filò-

leg i el secretari personal d’en Pompeu Fabra. Va tradu-
ir molts textos del llatí al català. Jo crec que de les dues 
bandes he estat influenciat i he fet una fusió de la músi-
ca i la poesia, ja que ambdues sensibilitats m’interessen. 

La seva formació musical va començar a l’Escolania, 

com hem dit. Per què es va decantar per la veu i no 

per un instrument?

Sempre m’ha interessat més la veu. Penso que el lligam que 
hi ha entre el text i la música és únic. Es fa difícil d’explicar. 
A més, la història de la música no s’entén si no hi ha cant; 
és el primer instrument que hi ha!

I amb 17 anys, li ofereixen dirigir la coral Virolet de 

Lluïsos de Gràcia. Molt jove, no?

Bé. No ho sé. Jo cantava en una coral adulta. L’empen-
ta me la va donar en Leo Masó (fundador dels Antics 
Escolans de Montserrat i de la coral Cantiga). Em van 
enviar a un curs a Lleida, de direcció coral, per crear 
una coral infantil als Lluïsos de Gràcia i, vet-ho  aquí... 

Ja ho tenia clar, llavors…

No, no! No ho tenia gens clar. Jo treballava a La Caixa! 
(Riem). És igual que com quan va néixer la coral Càrmina. 
Una noia que havia cantat amb mi al Virolet, na Lali Rose-
lló (que ara amb nosaltres al Cor Valldonzella), un dia em 
convidà anar a un assaig d’un grup coral que cantava les 
misses a la parròquia de Sant Idelfons: era un horror! Però, 
eren cinc per corda i coi, això ho havíem d’aprofitar, veri-
tat? I allà va començar Càrmina, de rebot, com el Virolet, 
de fet. Les coses de la vida i les seves caramboles... Tots els 
anys que vaig ser director de Càrmina mai no vaig voler 
cobrar res. Però, tot sigui dit, a mi la coral Càrmina m’ho 
ha donat tot. És ben segur que la meva carrera ha estat un 
abans i un després gràcies a aquesta formació. 
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A Mima’ls trobem un centre 
veterinari i una botiga amb 
una àmplia varietat de pro-

ductes i serveis especialitzats per 
satisfer les necessitats i la cura de la 
nostra mascota estimada. 

En aquest establiment de la Po-
bla de Segur hi ha tota mena d’ac-
cessoris i tot el que necessitis per 
a la teva mascota: alimentació amb 
nutrients adequats, higiene, varie-
tat de joguines, collarets, corretges, 
menjadores, llits i més productes. 

També hi tenim servei veterina-
ri amb cita prèvia i perruqueria per 
cuidar i mimar al teu pelut (servei 
amb hores concertades). 

Igualment, a Mima’ls també 
brinden el servei de passejos a l’ai-
re lliure per al teu gos. Els nostres 
amics peluts necessiten passejar, ju-
gar per mantenir-se en forma i sen-

tir-se feliç. Ofereixen l’alternativa 
de cura a domicili. 

Amb tot, tracte proper i un ser-
vei i una atenció personalitzada per 
a cada necessitat de la nostra adora-
ble mascota.
 
Adreça: Avinguda Cataluña, 3 

Telf: 626 372 656

Instagram: mimals_alsteuscompanys

Mima’ls, la botiga i el centre veterinari a la Pobla de Segur per 
a tots els amants dels animals de companyia
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
A. CAMPOY ·  La Pobla de Segur

EMPRESA
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El relleu agrari a França, un viatge cap al que ha de ser el 
nostre futur
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ ·  Tremp

En un viatge organitzat per la Taula del Relleu Agra-
ri del Pirineu, un grup de ramaders i representans 
d’entitats vinculades al sector van viatjar a França 

per conèixer, de primera mà, els dispositius pel relleu 
agrari de què disposen i conèixer experiències d’èxit en 
primera persona.

Al grup hi havia representants de diverses administra-
cions com el Consell Comarcal del Pallars Jussà, el Con-
sell Comarcal de l’Alt Urgell, l’Ateneu Cooperatiu de l’Alt 
Pirineu i Aran, l’IDAPA i l’Escola de Pastors i Pastores de 
Catalunya, així com ramaders i ramaderes de les comar-
ques pirinenques que estan pensant en la possibilitat de 
traspassar-se l’explotació.

La primera visita va ser a la Cambra d’Agricultura de 
l’Alta Garona, on es va fer una breu radiografia de l’estat 
del sector. En aquesta apareixia una dada especialment sa-
tisfactòria. La taxa de reemplaçament, és a dir, el nombre 
d’instal·lacions amb relació al nombre de persones que 
cessen l’activitat és del 58% a l’Alta Garona. Gairebé el do-
ble que a Catalunya.

La Cambra d’Agricultura té diversos dispositius per 
facilitar els traspassos d’explotacions: informació i forma-
ció per a les persones cedents, acompanyament en la cerca 
de relleu i durant el procés de traspàs, espais de trobada 
entre cedents i possibles relleus (farm dating) i el contrac-
te CEFI (Contractació d’Ocupació Formació Instal·lació). 
Aquestes són les accions que França desenvolupa per ga-
rantir el relleu generacional del seu sector primari.

També es va visitar l’experiència de l’ADEAR de 
l’Ariège (Association pour le Développement de l’Emploi 

Agricole et Rural). Una associació vinculada a la Confede-
ration Paysanne que desenvolupa accions similars a les de 
la Cambra d’Agricultura amb el mateix objectiu.

Es van visitar tres experiències de traspassos d’explo-
tacions, on ramaders al voltant dels 65 anys havien deci-
dit traspassar l’explotació a persones nouvingudes. Tres 
casos diferents, amb els seus matisos, però amb un punt 
en comú: la responsabilitat de no deixar la terra erma, ni 
buida de persones. Facilitar l’accés al sector a persones 
nouvingudes comporta dificultats que es veuen supera-
des gràcies a la clara convicció i visió d’una terra agrària 
treballada per pagesos i pageses que configurin un paisat-
ge ruralment i socialment viu. Voluntat de Veïnatge. De 
mantenir una petita pagesia. Són conceptes clau que han 
donat força per tirar endavant aquesta reempresa agrària.

Dos dies d’intensitat i aprenentatges. 
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Carretera de La Seu d’Urgell, 12
SORT (Lleida)
Tel. 973 620 176 - 973 620 834
info@hostalcanjosep.com

Habitacions i restaurant

El Cerdanya Film Festival, present al Marché du Film del 
Festival de Cinema de Cannes
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ · Puigcerdà

L’audiovisual del Pirineu ha estat present en la  77a 
edició del Festival de Cannes, que es va celebrar del 
14 al 25 de maig. Enguany, el Cerdanya Film Festi-

val i la Fundació Cerdanya Cinema han estat presents 
al prestigiós certamen i al Marché du Film, amb l’objec-
tiu de seguir posicionant el Cerdanya Film Festival com 
un dels grans festivals de cinema del país i obrir vies de 
col·laboració amb el mercat audiovisual transfronterer i 
europeu. Àlex Martín Fusté, codirectora del festival, ha 
estat l’encarregada d’assistir a les reunions d’una agenda 
molt carregada d’activitat. Durant els dies que s’hi ha estat 
present, s’ha pogut assistir a les activitats d’indústria, jun-
tament amb Unifrance, l’Institut Francès o Catalan 

Films, la marca d’internacionalització de l’audiovisual 
català de l’Institut Català de les Empreses Culturals 

(ICEC), qui ha facilitat espais perquè la nostra entitat po-
gués mantenir trobades amb els agents internacionals. 

El resultats d’aquesta acció de promoció es veuran 
aquest proper estiu, de l’1 a l’11 d’agost, en el marc del 15è 
Cerdanya Film Festival. 

Indústria al Marché du Film 

Durant els dies del mercat es va participar de diverses 
iniciatives i accions amb l’objectiu de donar a conèixer la 
indústria audiovisual pirinenca i incentivar les connexi-
ons professionals: des de trobades amb agents de venda 
internacionals, reunions amb entitats i institucions per 
tal d’incentivar les coproduccions europees i llatinoame-

ricanes en l’àmbit transfronterer i transpirinenc, incenti-
var les relacions entre empreses franceses i catalanes, així 
com per atraure rodatges i impulsar el talent creatiu i tèc-
nic i diverses activitats de networking per tal d’explorar 
oportunitats de col·laboració per vertebrar la indústria 
del Pirineu, on el Cerdanya Film Festival n’és el pal de 
paller com a Festival classificatori pels Premis Goya de 
l’Acadèmia del Cinema Espanyola. 

També es va ampliar enormement la xarxa de con-
tactes que, a mitjà termini, es convertiran en convenis de 
col·laboració per tal de promoure projectes comuns d’ex-
hibició, foment del talent i foment de la indústria a la nos-
tra regió. La presència regular de Cerdanya Film Festival 
en mercats internacionals ajuda a visibilitzar i consolidar 
alguns dels valors de casa nostra: el talent dels professio-
nals, la perseverança de la societat civil i les empreses per 
teixir xarxa. 

@recercacerdanya
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Joves del Pirineu

Gemma Pla: “Em vaig enamorar 
bojament del futbol veient jugar el 
Ronaldinho”

Dona, futbolista i policia… Has 

vingut a trencar esquemes?

Sí, una mica sí (riu). Des de petita te-
nia clar que volia ser policia i a part 
futbolista. Malauradament, quan 
era més jove i vaig començar a jugar 
a futbol, era impensable dedicar-s’hi 
professionalment. Econòmicament, 
no em podia permetre lligar la meva 
vida plenament al futbol.
 
Ets una de les pioneres del futbol 

femení al Pirineu…

Vaig començar a jugar als sis anys. 
Aleshores, a la Seu no hi havia cap 
equip femení i els meus inicis van 
ser a l’ENFAF d’Andorra.
 
Quan et vas enamorar del fut-

bol?

Veient el Ronaldinho i les seves vir-

gueries  (riu). El jugador brasiler del 
Barça em va fer enamorar bojament 
del futbol. Recordo perfectament 
que arribava de l’escola i el primer 
que feia era posar vídeos del Ronal-
dinho i sortir al carrer a imitar-lo. 
Així vaig començar a fer les prime-
res passes en aquest esport. Després, 
jugava al pati de l’escola, sobretot 
amb els nens perquè les nenes, ales-
hores, no jugaven pràcticament a 
futbol.
 
Quina ha estat la teva trajectò-

ria?

He rodat molt, crec que he passat 
per tot arreu. Als setze anys vaig 
anar a Manlleu, a casa dels meus 

avis, per poder jugar a futbol amb 
el Vic. Als divuit anys em va fitxar 
l’Espanyol per jugar a la primera 
divisió espanyola durant dos anys. 
Més endavant me’n vaig anar als 
Estats Units a jugar un any i mig a 
Nova York, tenia vint anyets i va ser 
una experiència genial. De tornada 
de l’aventura americana, vaig jugar 
a l’Europa, l’històric club del bar-
ri de Gràcia de Barcelona, i al cap 
d’un temps al Badalona. He tornat a 
casa i aquest any he pogut ajudar a 
les noies del FC Pirineus de la Seu 
d’Urgell.
 
El FC Pirineus és un club de fut-

bol íntegrament femení… 

És un projecte esportiu i social molt 
interessant i fan molt bona feina 
de base. El club es va fundar fa tres 
anys i disposa de tres equips i se-
tanta llicències federatives.  A més, 
el 80% de l’staff també està format 
per dones. El primer any vaig ser-ne 
entrenadora, enguany soc jugadora i 
en gaudeixo molt.
 
És important generar nous refe-

rents femenins?

Sí, és clar, és molt important visua-
litzar esportistes femenines perquè 
són l’enllaç per tenir més seguiment. 
El fet que el futbol femení tingui més 
audiència fa que moltes nenes que 
abans potser no s’haurien atrevit a 
jugar a futbol, perquè sempre s’havia 
relacionat amb un esport d’homes, 
ara ho facin amb tota normalitat.

 

S e m -

bla que 

els estere-

otips de dona i 

futbol a poc a poc van canviant… 

Si mirem enrere s’ha avançat molt, 
però cal recórrer molt camí encara 
i promoure un futbol sense comple-
xos, on les noies se sentin còmodes 
jugant i sense sentir-se jutjades.
 
Ells juguen a futbol, elles a fut-

bol femení…

El masclisme i la idea tradicional del 
futbol com un esport masculí deixa 
encara en una posició de desigualtat 
a les dones. Veig el futbol femení 
més net que no pas el masculí i el 
públic i les aficions són més famili-
ars. 
 
Professionalment, ets policia 

local de l’Ajuntament de la Seu 

d’Urgell. Què és el que et satisfà 

més de la teva feina? 

El que més m’agrada de la meva fei-
na és la proximitat, estar a prop de 
la gent i poder ajudar als ciutadans. 
Donar-los una resposta efectiva i 
sobretot preventiva. En definitiva, 
tractar bé a les persones.

Gemma Pla Garriga té 28 anys i és de la Seu d’Urgell. 
És policia local i jugadora de futbol al FC Pirineus.
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Potser algú es pot preguntar per què parlem d’aquesta 
central en termes de “petit museu”?

La resposta ve donada perquè de les seves an-
tecessores i veïnes (la central de THÉMIS, el forn solar 
d’Odelló i el forn solar de Mont-Lluís) en vam deixar 
constància fa gairebé 10 anys en aquest mateix espai, atès 
que totes elles les podríem classificar dintre del grup de 
museus científics, dels gairebé 70 petits museus de Cerda-
nya i de l’Alt Urgell que han anat desfilant per les pàgines 
de les revistes BELLUGA’T (capçalera desapareguda) i 
VIURE ALS PIRINEUS. 

La central solar de Llo, com les altres tres, està situa-
da a l’Alta Cerdanya la qual cosa no és casualitat sinó que 
obeeix a les característiques climatològiques d’aquesta 
part de la Catalunya Nord on la intensitat de la radiació 
solar directa afavoreix, més que en altres regions france-
ses, la implantació de centrals que treballen a partir de la 
radiació concentrada. I és que a la Cerdanya, la mitjana 
d’insolació directa a l’any és de 1950kWh/m2, raó per la 
qual l’any 1949 es va construir el primer forn solar del 
món a Mont-Lluís seguit del forn solar d’Odelló, l’any 
1969, i la central THÉMIS, l’any 1983 a Targasona. Per 
aquesta mateixa raó, l’any 2019 es va inaugurar la central 
de Llo que, a diferència de les seves predecessores, compta 
amb una característica que la fa única al món i és que pot 
emmagatzemar l’energia que produeix.

El funcionament de la central termodinàmica de Llo 
té lloc a través de la tecnologia de “miralls de Fresnel” que 
es basa en la concentració de raigs solars sobre miralls di-
rigits a un llarg tub, situat a 10m del sòl, pel qual circula 
aigua. L’aigua s’escalfa i es transforma en vapor que és en-
viat o bé a una turbina que produeix electricitat la qual 
va a parar a la xarxa nacional, o bé als dipòsits d’emma-
gatzematge que hem esmentat més amunt i que permeten 
comptar amb reserves suficients per quant està núvol o 
plou.

La sala de control, on es troben els monitors de segui-
ment, està situada en un dels edificis de la central i compta 
amb personal altament qualificat que verifica constant-
ment les dades per redirigir, corregir o modificar cada 
alteració que diferents condicionants poden produir en el 
sistema.

La pràctica totalitat dels materials emprats en la cons-
trucció de tot el sistema, bàsicament vidre i metall, és reci-

clable i el fluid caloportador que circula per les canonades 
és aigua que funciona a través d’un circuit tancat que tan 
sols necessita captar 6m3 d’aigua per dia per a compensar 
la que s’evapora i utilitzar la imprescindible per a efectuar 
les necessàries purgues del sistema.

El fet de ser la central de construcció més recent li con-
fereix altres avantatges tecnològics que han permès un mi-
llor feedback amb l’entorn immediat com un baix impacte 
ambiental atès que no emet gasos d’efecte hivernacle, ni 
residus ni partícules fines, de manera que un ramat de 100 
ovelles interactua amb la central pasturant sota les llar-
gues fileres de miralls que al seu torn fan ombra al ramat 
mentre s’alimenta. Al costat mateix de les instal·lacions 
també hi conviuen uns quants bucs d’abelles que estan a 
càrrec d’apicultors, i, de les espècies vegetals protegides 
que hi creixen entremig, en té cura personal qualificat, 
de manera que s’ha procurat mantenir l’equilibri entre la 
població més propera, ramaders i agricultors, i la mateixa 
central. Malauradament, la central de Llo no està oberta 
al públic en general si bé rep alguns grups d’estudiants.

La central solar de Llo
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
NÚRIA BOLTÀ VILARÓ · Llo

PETITS MUSEUS AMB ENCANT
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Sort ret homenatge als 
taxistes de la línia de 
transport a la demanda 
‘Passem el Cantó’ 
///////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ ·  Sort

La  sala de plens de l’Ajuntament de 
Sort va acollir, el passat dissabte 25 de 
maig, l’homenatge als taxistes de “Passem 
el Cantó” amb motiu del 27è aniversari 
del servei de transport públic a la de-
manda que uneix el Pallars Sobirà i l’Alt 
Urgell. Els protagonistes d’aquest servei 
han estat Josep Colom, Marcos López, 
Mari Carme Garcia, Cristina Rodrí-

guez, Lluís Obiols, Teresa Andreva, 
Víctor Fabró, Salva Gallego, Pepito 

Cortina, Aitor Soto i Pau Colom.
La celebració també va servir per pre-

sentar el conte L’home encantat del Port del 

Cantó, de Josep Colom i Momo Bolaños. 
Tot seguit, va tenir lloc una taula de de-
bat amb la participació d’Agustí López, 
impulsor de la línia Passem el Cantó; 
Jordi Pasques, periodista i escriptor; 
Josep Colom, i com a coordinador de la 
taula, Xavier Ripoll. 

@lionelpla
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Els vehicles amb matrícula no andorrana no podran 
circular pels camins de la parròquia de Canillo
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ ·  Canillo

Els vehicles amb matrícula no 
andorrana  i les motocicletes 
d’enduro i motocross no podran 

circular pels camins de muntanya de 
la parròquia de Canillo, al Principat 
d’Andorra. Així ho preveu la modi-
ficació de l’Ordinació reguladora de 
l’accés motoritzat i/o rodat al medi 
natural aprovada aquest passat mes 
de maig en una sessió de Consell de 
Comú

Els grups de motos de trial hauran 
d’anar com a màxim de tres en tres, 
amb una distància entre grups de 300 
metres i no podran accedir als cor-
riols més concorreguts, com ara els 
que porten als pics, als estanys i els 
que connecten amb el fons de vall. 
Aquestes són algunes de les novetats 
de la darrera modificació de l’ordina-
ció reguladora de l’accés motoritzat, 
aprovada avui al migdia en sessió de 

consell de comú.
Els propietaris ramaders, els veïns 

amb propietats a les zones de munta-
nya, els cossos especials de seguretat, 
o del Comú sí que podran circular-hi, 

tal com va manifestar als mitjans 
de comunicació el cònsol de Cani-
llo, Jordi Alcobé, que va precisar que 
sí que es permetran les activitats amb 
bicicleta o bicicleta elèctrica.

ANDORRA

Uns excursionistes a la Vall d’Incles, a la Parròquia de Canillo / @andorraworld_ad
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Pau Colom: “L’aprenentatge d’anglès a l’EOI em moti-
va i em permet conèixer gent diferent”
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
PAU COLOM ANDREVA ·  Alumne de C1 d’anglès 2021-2022 i alumne actual de francès

La meva relació amb l’Escola 
Oficial d’Idiomes va comen-
çar quan em vaig adonar que 

necessitava millorar el meu nivell 
d’anglès, ja que, treballant en una 
feina de l’àmbit turístic, també te-
nia contacte amb estrangers. Així 
doncs, vaig elegir l’EOI perquè tenia 
bona fama i vaig començar fent el 
curs d’A1 d’anglès perquè pensava 
que valia la pena recordar les coses 
bàsiques de l’idioma, i a partir de te-
nir una base sòlida, anar avançant. 
Després de veure que valia la pena 
fer l’esforç, vaig anar fent tots els 
nivells fins a arribar al C1 d’anglès, 
la veritat és que em sentia còmode i 
motivat en aprendre l’idioma, i vaig 
anar superant els cursos bastant 
bé, potser el moment en què es va 
notar més l’augment de dificultat 
va ser entre el B1 i el B2, però així 
i tot la il·lusió per aprendre em va 
impel·lir a avançar, a base de cons-
tància vaig anar millorant i em va 
fer molta il·lusió quan vaig poder 
entendre vídeos o llibres en anglès 
que no estaven adaptats sinó que 
eren productes culturals adreçats 
a angloparlants, de fet actualment 
consumeixo diàriament pòdcasts o 
llibres en anglès i ja forma part de 
la meva vida, tant per l’interès que 
em genera com pel fet de mantenir 

el meu nivell de l’idioma.
Pel que fa a l’àmbit laboral, en 

la meva feina ha estat molt útil, ara 
puc fer les visites guiades en anglès 
i contestar a les preguntes que em 
puguin fer de forma bastant espon-
tània, fins i tot alguns grups em feli-
citen per parlar amb fluïdesa el seu 
idioma. A més a més, aquest darrer 
any he fet el curs d’A2 de francès i 
espero poder assolir també un bon 
nivell en l’idioma.

Per altra banda, molta gent se 
sorprèn que vivint a Sort, vagi a fer 
les classes a l’EOI de la Seu d’Urgell, 

la qüestió és que vaig començar a 
fer el primer curs d’anglès a la Seu, 
i com que estic bastant acostumat 
a anar-hi no em suposava un gran 
esforç, però hi ha altres motius que 
han fet que continuï anant a la Seu 
com ara que m’agrada el bon ambi-
ent que hi ha, el fet de conèixer al-
tra gent fora del cercle social en què 
em solc moure i perquè els profes-
sors que hi ha són molt atents, i se 
n’aprèn molt. Tot això porta al fet 
que em motivi més a l’hora d’estu-
diar i millora el meu rendiment, i 
espero que així continuï sent!

· Preparats amb pollastres,         
conills, gall dindi, gallines 
  i guatlles

· Galls del Pirineu

· Pollastres ecològics

· Productes del Cadí

C/. Joaquim Viola, 17 · La Seu d’Urgell · Tel.: 609 671 586
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Servei de Jardineria
Instal·lació i manteniment de regs

Paisatgisme

0034 635 66 80 61
espaicharli@gmail.com
@espaicharli

LA SEU D’URGELL

Ja et pots descarregar 
gratuïtament l’App 
de VIURE ALS PIRINEUS 
al teu telèfon! 

DISPONIBLE A APP STORE

DISPONIBLE A GOOGLE PAY

L’ajuntament de Sort rep una donació de quadres del 
pintor Lluís Ferrer
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
REDACCIÓ ·  Sort

L’ajuntament de Sort ha rebut 
la donació d’una trentena de 
quadres a l’oli del pintor Lluís 

Ferrer. La donació ha estat a càrrec 
de la seva vídua, Rosa Maria Ma-

sià, que va considerar que els qua-
dres (amb motius de paisatges del 
Pallars i principalment d’indrets del 
municipi de Sort) havien de retor-
nar al Pallars.

Rosa Maria i Lluís Ferrer vivien 
a Barcelona, però la parella va tenir 
una segona residència durant molts 
anys al poble de Montardit de Dalt 
on van passar moltes estades.

El passat 21 de maig, Rosa Ma-
ria va ser rebuda a l’Ajuntament de 
Sort i, al ple ordinari municipal, va 
rebre l’agraïment de l’alcalde i regi-
dors per aquesta donació.

Des de la regidoria de cultura, 

s’està mirant d’organitzar una ex-
posició de tots els quadres de cara 
al setembre a la sala de l’Arxiu Co-
marcal on es podran mostrar els 
quadres emmarcats i també hi ha la 
possibilitat de poder-los subhastar.

Rosa Masià amb l’alcalde i regidors i regidores de l’Ajuntament de Sort @sort.cat

Les pintures donades al 
consistori són de paisatges 
i de motius relacionats 
amb el Pallars Sobirà

PATRIMONI



40



41

Anuncia’t a Viure als Pirineus

Mòbil.  699 24 18 71
Telf. 973 98 91 62
www.viurealspirineus.cat

SUBMINISTRE I COL·LOCACIÓ DE PEDRA 
VENDA DE MARBRES, GRANITS I SILESTONE

info@segalia.com - Tel. 972 89 05 26

Distribució gratuïta
EDITA
Edicions Salòria SL
Passeig del Parc, 26 · La Seu d’Urgell
DIRECCIÓ EDITORIAL
Marcel·lí Pascual - Feliu Sirvent
DISSENY i MAQUETACIÓ
www.creativadisseny.cat
Imprimeix: GoPrinters La Seu d'Urgellnúm: 268 · juny 2024

www.viurealspirineus.cat

viurealspirineus

viurealspirineus_

@AmicsPirineu

DL L 701-2002

www.viurealspirineus.cat
viurealspirineus@gmail.com

Tel: 699241871

L’empresa no es fa responsable de les 
opinions els col·laboradors de la revista.

Compro antiguitats
Eines del camp, joguines antigues,   
paper i cartells publicitaris antics, 

motos Vespa, antiguitats en general.
 Podeu trucar sense compromís.  

677 424 143 

www.meraki.com

Passió per la lectura
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Sortida Andorra: 6:30h
Sortida la Seu d’Urgell: 7h (i de tot l’Alt Urgell)

Sortida Barcelona: 15h

TAXI SERVEI DIARI
A BARCELONA

DAVID
www.taxialturgell.com

Mòbil: 620 69 26 43
Telèfon Seu: 973 35 10 76

Servei “porta a porta” 

TAXI
DIARI A BARCELONA

Tel. 657 913 368
973 30 25 64

Sortida: 
7 del matí, de dilluns a dissabte

Tornada: a les 15 h

Marisa Reyero

La Seu d’Urgell

TAXI DIARI LLEIDA

659 965 135
Sortida de la Seu: 7H

Tornada de Lleida: 14H

www.taxialiart.com

Pagament:

www.edicionssaloria.com

Llibres del Pirineu
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ANUNCIS BREUS

Compro antiguitats, 
caixes de puros antigues 

i joguines
Scalextric, Nancy, Madelman, 

Geyperman, etc...
 Podeu trucar sense compromís.  

677 424 143 

Empresa d’energia 
elèctrica busca oficials de 

primera i enginyers
Enviar currículum a: 

rrhh@peusa.org

Es ven llicència de taxi
619 389 454

Taller de reparació 
Auto Llavorsi 
638 512 437

Venda 
Dúplex de 160m2 amb 4 dormito-
ris, 3 banys, plaça de pàrquing i 

traster. En perfecte estat. 
Situat al Passeig Joan Brudieu de 

la Seu. Venda directa de particular.
669 849 752

Venda 
Suzuky, model Jimny, diesel.
Quilometratge: 156.000 km. 

En bon estat. 
Tel: 651 868 193

PROBLEMES 
ECONÒMICS?
La Llei de Segona 

Oportunitat et pot ajudar
TRUCA’NS i ho estudiarem

JAG ADVOCATS
Tel. 651 722 446

info@alisabogados.com




